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Balmón preveu 
il·luminar 50 carrers 
de la ciutat per Nadal
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Cornellà rep 1,1 milions de
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Una política sense
dictadures estètiques?

L’Ajuntament prepara unpla
permillorar el NouMunicipal
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La Unió Esportiva Cornellà, la
nau insígnia de l’esport local que
competeix a Primera Federació de
futbol -l’antiga Segona B-, conti-
nua jugant els seus partits com a
local fora de la província. Ho fa
des del setembre a Palamós, on hi
ha l’únic estadi que compleix
amb els requisits de la Reial Fe-
deració Espanyola de Futbol
(RFEF) per a la categoria. L’any
passat, de fet, el Cornellà ja va ha-
ver de jugar els seus enfronta-
ments com a local al camp de l’Es-
panyol, però les necessitats del
club blanc-i-blau van obligar els
verds a buscar una alternativa. 
La qüestió és que el Nou Mu-

nicipal, propietat de l’Ajunta-
ment i inaugurat fa tan sols 12

anys al costat del camp de l’Es-
panyol, no compleix amb els re-
quisits de la federació espanyo-
la, i ara el consistori es planteja
fer-hi obres de millora.  
En parlem amb el tinent d’al-

caldia Antonio Martínez Flor,
que col·loca la pilota a la teulada
de la federació. “Tot depèn que
la RFEF rebaixi les condicions
per jugar a la categoria”, consi-
dera el tinent d’alcaldia, que re-
corda que ni tan sols l’estadi de
la Bòbila, a Gavà, que va estar a
sobre la taula com a possible so-
lució, complia amb els requisits
per acollir els partits. 

NOU PROJECTE
Amb tot, Martínez Flor informa
que l’Ajuntament ha aprovat un
projecte valorat en 850.000 eu-
ros –contemplats als pressu-
postos– per instal·lar una nova
gespa artificial al Nou Municipal

i ampliar-lo per adaptar-lo als es-
tàndards de la UEFA –que sí que
permet la gespa artificial–, a
l’espera que la RFEF ho accepti. 
A més, el regidor considera

que no té sentit treure del Nou
Municipal els equips de la pe-
drera del club per tenir un camp
de gespa natural on només es ju-
guin una vintena de partits l’any.
Sigui com sigui, els ultres del

Cornellà, els Cornehools, ja van
anunciar al principi de la tempo-
rada que no es desplaçarien a Pa-
lamós per no ser “partícips d’a-
questa farsa” d’anar a jugar com
a locals a la província de Girona.
A més, els aficionats titllen “d’e-
litistes” els requisits federatius. 
El Cornellà, al seu torn, la-

menta les incomoditats per als
seguidors i assenyala que no hi
havia cap altra opció que no fos
Palamós, exceptuant la renúncia
a jugar a Primera Federació.

COMPETICIÓ4L’Stage Front
Stadium de l’Espanyol, ubicat
entre Cornellà i el Prat, es
perfila com una de les seus del
Mundial de futbol del 2030,
que organitzaran de manera
conjunta Espanya, Portugal i
el Marroc. La notícia se sap des
de l’octubre, quan va comen-
çar una cursa entre diferents
estadis per ser escollits com a
seu d’una de les competicions
més rellevants del món. 
En aquest sentit, a Espa-

nya li corresponen 10 seus.
Ara per ara, però, hi ha 15 es-
tadis candidats, entre ells el de
l’Espanyol. Es tracta d’un
equipament de quatre estre-
lles que compleix amb els re-
quisits i que recentment va
aprovar amb nota l’avaluació
de la Reial Federació Espa-
nyola de Futbol (RFEF), que
és qui ha d’elevar, amb la
col·laboració del Consejo Su-

perior de Deportes, la seva
proposta definitiva a la FIFA,
que és l’organisme que deci-
dirà si el camp blanc-i-blau
allotja partits del Mundial.
Està previst que això se sàpi-
ga a principis de l’any que ve.
Qui també està força inte-

ressat perquè això es faci re-
alitat és l’Ajuntament, que
conjuntament amb el del Prat
ha maniobrat per mostrar la
seva col·laboració amb el que
calgui perquè el camp perico
sigui seu del Mundial 2030.
Així ho va expressar l’alcalde,
Antonio Balmón, durant el
Ple de l’octubre, quan PP i Vox
van presentar una moció ins-
tant al consistori a aprovar una
declaració institucional a favor
d’acollir la cita. “Hem fet més
del que demana la moció”, va
dir Balmón. Davant d’aques-
tes afirmacions, PP i Vox van
decidir retirar la proposta.

L’estadi de l’Espanyol lluita
per ser seu del Mundial 2030
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Una imatge d’un partit a l’estadi municipal de fa pocs anys. Foto: UE Cornellà

La UE Cornellà... de Palamós
» El primer equip de futbol continua jugant a Palamós, a l’espera d’una solució per al Nou Municipal
» L’estadi cornellanenc no compleix els requisits de la federació i l’Ajuntament preveu fer-hi millores

F. J. Rodríguez
CORNELLÀ
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Raquel Sánchez (@ra-
quelsjimenez) va arri-

bar a la Moncloa amb la
promesa de la regulació dels lloguers,
que portava dos anys encallada. Mar-
xa amb el lamentable llegat d’haver-la
bloquejat dos anys més. El lloguer ha
pujat un 24% a Barcelona els dos anys
que ha estat ministra.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

[D’Irene Montero i Ione
Belarra] Crec que, des de

la diferència en tantes
qüestions, toca reconèixer unes ties
que han portat el feminisme al cor de la
bèstia. Per primera vegada de cor i d’es-
tómac, de forma arrelada i portant qües-
tions reals i debats del moviment a la ins-
titució. N’han pagat el preu. Respecte.

@Mil___Ena

[Sobre una exclusiva
d’El Periódico] “De día

desmonta placas de hier-
ro y amontona escombros en el Camp
Nou. De noche, se acurruca en un jar-
dín frente a la instalación para no per-
der el trabajo”. @ElisendaColell,
@manu_mitru, @jordiotix, @gabrielu-
bieto i l’altra cara de les obres de l’estadi. 

[Professor de la Facul-
tat de Ciències de la

Comunicació de la UAB]
Doncs avui he marxat de classe vint mi-
nuts abans d’acabar perquè la majoria
han estat parlant molt o moltíssim
durant tota la classe. I els he avisat di-
versos cops i els he demanat empatia
perquè estic empiocat. En fi.

@jaguimera@Hlopezvallejo@AJEnric

La lupa

El passat 24 d’octubre vam celebrar a La Ciba,
espai de recursos per a dones, innovació i eco-
nomia feminista, el III Fòrum de municipis
certificats a favor de la igualtat de gènere en

l’àmbit municipal, dedicat en aquesta edició a les po-
lítiques locals a favor dels drets humans i al lideratge
de les dones. Aquest espai de debat anual va suposar un
important punt de trobada i ens va permetre compar-
tir bones pràctiques locals en igualtat real i efectiva per
part de representants polítics i tècnics d’ajuntaments
i administracions supramunicipals que van participar-
hi com a ciutats i pobles que disposen de la certificació
SG CITY 50-50, com és el cas de l’Ajuntament de San-
ta Coloma de Gramenet.
Cal recordar que la norma SG CITY 50-50, elabo-

rada per l’associació Forgender Seal, és la primera cer-
tificació en l’àmbit internacional que ha permès im-
plantar un sistema per avaluar, homologar i acreditar
de manera oficial el treball i el compromís dels governs
locals a favor de la igualtat de drets de les dones i per
la integració de la perspectiva de gènere de manera trans-
versal i transformadora en les polítiques i actuacions de
les ciutats i pobles. En el nostre cas, a Santa Coloma, en-
guany hem renovat la certificació SG CITY 50-50 que
vam aconseguir com a Ajuntament el 2021, quan vam
ser un dels primers municipis reconeguts públicament
i internacionalment pel nostre lideratge en el desple-
gament de programes i iniciatives que han demostrat
ser eficaces en el necessari avenç en drets i llibertats.
En la primera certificació SG-CITY 50-50 que vam

obtenir es van destacar les accions específiques de San-

ta Coloma, com la posada en marxa de La Ciba, el pro-
tocol per un espai públic, d’oci i festiu lliure de vio-
lències masclistes i LGTB-fòbiques, l’organització de
jornades de referència com el I Fòrum internacional
sobre feminisme i pornografia o la creació de l’Ob-
servatori de dades obertes, entre altres projectes i ini-
ciatives desplegades.
Certificacions com la SG-CITY 50-50 són més ne-

cessàries que mai, ja que ens ajuden a poder acreditar
i a millorar la qualitat dels serveis públics, a mesurar el
seu impacte, a generar perspectiva en la tasca dels ajun-

taments com a administració més propera a la ciutadania
i, alhora, són una eina molt eficaç per saber com estem
i avaluar de manera curosa el desplegament de les po-
lítiques d’igualtat locals per anticipar-nos a les noves ne-
cessitats. També ens reconeix la feina ben feta i cons-
titueix un important acompanyament en tot el procés.
Però no només això. La SG-CITY 50-50 ens impulsa a
crear narratives no androcentristes en un escenari ido-
ni, que és el món local, i a no oblidar-nos que, malgrat
que hem avançat molt en igualtat real i efectiva a les ciu-
tats, encara queden molts reptes per assolir en la ne-
cessària transformació feminista dels territoris.

En aquest sentit, entre les qüestions apressants de
l’agenda feminista és imprescindible que continuem tei-
xint aliances fortes entre les diferents administracions
públiques i privades, entitats i ciutadania, per comba-
tre de manera conjunta, ferma i eficaç totes les violèn-
cies masclistes i en tots els àmbits i esferes –i especial-
ment en l’entorn virtual i el seu tractament jurídic i pe-
nal–, així com per fer prevenció dels feminicidis. Tam-
bé són reptes els passos cap a la igualtat salarial entre
homes i dones i el fet de promoure la prevenció en sa-
lut de les dones a través de polítiques locals específiques,
entre altres qüestions de primer ordre que també vam
tractar al recent III Fòrum de municipis certificats. Per
tant, aquesta certificació és un pas més per avançar en
la materialització d’aquesta agenda feminista, que ha
de ser, sens dubte, transversal i interseccional, i per en-
fortir-la gràcies als lideratges d’ajuntaments compro-
mesos en el treball en xarxa.
Precisament, l’equipament municipal de La Ciba

és un exemple de bona pràctica municipal i de treball
en xarxa entre administracions públiques i entitats pú-
bliques i privades per liderar, conjuntament, projec-
tes pel bé comú i que han de servir per lluitar contra
les desigualtats, en sintonia amb els Objectius de Des-
envolupament Sostenible (ODS) i l’Agenda 2030 de
les Nacions Unides. Continuem, doncs, comprome-
ses i compromesos des del món local i amb equipa-
ments i serveis públics com La Ciba amb la defensa
dels drets humans de totes les dones i per una go-
vernança feminista, clau per aconseguir un món i una
societat millors per a tothom.

Encara queden molts reptes 
per assolir en la transformació

feminista dels territoris

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Certificar la igualtat real i efectiva
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Un relat de barri que consolida 
la ciutat com a plató1

2
La biofarmacèutica Bioingenium invertirà
1,5 milions en una planta a Cornellà

Cornellà insisteix a reclamar la zona 
de l’Splau, que és del Prat

Cornellà, ciutat del còmic per un mes

El + llegit líniacornellà.cat

3

4

5

El Forn Massana es manté 
a l’elit del millor pa de Catalunya

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com

Línia Cornellà no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@jccalbet: Malgrat les baixes d’Alexia, Pa-
redes i Rolfö, el Barça femení li ha fet una
maneta al Reial Madrid a Montjuïc, da-
vant de gairebé 40.000 persones.

@damesonpareras: Que es parli d’una
“nova etapa política” i la nova etapa polí-
tica en qüestió sigui Jordi Hereu és força
descriptiu.

#DosMinistresCatalans

@sergipicazo: Matadepera, 422 litres per
persona i dia. Salt, 129 litres per persona i dia.
La desigualtat en el consum d’aigua és bru-
tal. Avui, però, hi ha restriccions per a tots.

#SequeraHistòrica #TornaLaManeta

Safata d’entrada

L’art sempre ha sabut re-presentar els conflictes,
tot i que hi ha qui no sap

entendre els símbols i té dificul-
tats per ubicar-los.
El que està succeint a Palesti-

na, a Ucraïna o a la Mediterrània
també passa a les nostres ciutats.
Hi ha moltes raons per perdre el
son, explica Juan Mayorga a pro-
pòsit de la seva nova obra La gran
cacera. Del maltractament colo-
nial (la vella explotació) a la mi-
gració (la nova esclavitud), el
llenguatge de l’arqueologia: civi-
lització i barbàrie. Un passat fallit
que persisteix on ja no només es
tracta de presenciar com el poder,
la riquesa i el benestar d’uns se
sosté sobre l’expropiació, l’em-
pobriment i l’explotació dels al-
tres; ara l’estratègia és la del tot-
hom contra tothom.
Davant del nou racisme se

suggereix recuperar el vell sentit de
comunitat i solidaritat (més que de
caritat). Loach torna amb la seva
cinta El vell roure, un espai de tro-
bada perquè els obrers, persones
fortes i generoses que van saber
respondre a aquells temps foscos
amb valentia i determinació, diu,
canviïn aquest present tan hostil i
contagiïn de sentit comú aquesta
societat tan fracturada.
Efectivament, la bellesa és ca-

paç d’il·lustrar el domini d’uns és-
sers sobre els altres, la por, les lla-
vors de l’odi. Entre tot això apareix
el Guernica, amb els grisos, els

Plovent pedres
per Francesc Reina

plors i les morts, l’horror latent,
l’alteració del sentit, com tra-
vessant un insuportable mantell
de silenci, l’ànsia per derrotar, la
lenta assimilació d’uns traumes
mal digerits. Funcionen així els
murs invisibles.
En la Teoria de l’intèrpret,

Michael Gazzaniga explica com
els processos per prendre de-
cisions són inconscients la ma-
joria de vegades, és a dir, es fan
sense saber per què les prenem,
una fallida del cervell on l’únic
interès és el desig de quedar-
nos satisfets.
Hi ha històries que ens unei-

xen a les coses bones de la vida:
“El taüt del seu petit era de color
blau, va trigar setze anys a acu-
dir a aquella reunió, havia de ca-
nalitzar la frustració, el dolor
d’una pèrdua que la feia viure ple-
na de ràbia perquè no la con-
vencia com ho estava afron-
tant… Al seu fill gran el va matar
una bala, algunes nits ell se li ape-
ga a l’espatlla com un colom
blanc per desmuntar-li la reali-
tat en què s’havia submergit.
Totes dues van reconèixer el seu
pesar de mares; estiguessin a un
costat o a l’altre de la frontera, van
començar a replantejar les ma-

neres de jutjar-se”. El Fòrum de
les Famílies-Cercle de Pares és
una organització que aplega is-
raelians i palestins per transfor-
mar la pèrdua d’un ésser estimat
en accions de reconciliació per
donar valor a la necessitat d’ar-
ribar a un acord i abandonar l’o-
di i reconèixer-ne l’angoixa.
L’enemic major és la pola-

rització, la manca de reconei-
xement, de trobada humana
amb l’altre. Els mitjans de co-
municació hi juguen un paper
important perquè tendeixen a
simplificar, a reduir l’humà,
quan som una complicació: ac-
ceptar la humanitat de l’altre, els
drets de l’altre...
Hi ha moltes coses que ens

uneixen, possibilitats per ge-
nerar ponts, suficients cente-
lleigs per arribar a alguna cosa
diferent. Barenboim s’hi va su-
mar: “Per aconseguir la pau cal-
drà combatre la ignorància”. I
Sánchez Ferlosio, interpretat
per Jorge Drexler, no es va
quedar curt: “No hi ha una pe-
dra al món, que valgui el que
una vida… perdonin que no
m’allisti sota cap bandera, val
més qualsevol quimera que un
tros de tela trist”.

Fo
to

: P
ex

el
s

Els semàfors

Els requisits de la Federació
Espanyola de futbol (RFEF)

perquè un estadi pugui acollir
partits de Primera Federació,

més rigorosos que els de la UEFA
pel que fa a la gespa,

impedeixen al Cornellà poder
jugar a la ciutat com a local.

pàgina 3RFEF

Sant Joan de Déu, la Universitat
Oberta de Catalunya (UOC),

l’hospital Bambino Gesù d’Itàlia i
l’Ajuntament col·laboren amb el
projecte RESCCUE, que pretén
generar espais per garantir el
benestar emocional dels joves 
i prevenir-los de la violència.

pàgina 14RESCCUE

La veterana il·lustradora Isabel
Bas, de 92 anys, va rebre a

principis de mes el Premi Ivà en
el marc dels guardons de còmic

Ciutat de Cornellà. Bas va
treballar a revistes com TBO i va
ser una dona pionera al món del

còmic i també del tenis taula.
pàgina 16Isabel Bas
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NLes millors
perles

Un guàrdia civil perd en una ruleta 9.000 euros que havia
intervingut en una operació antidroga. Ha passat a

Alacant, on l’Audiència Provincial ha condemnat l’agent a cinc
mesos de presó i deu mesos d’inhabilitació. Ja és mala sort.

Arriba a casa i es troba el seu gos completament begut.
Li ha passat a una noia que ha compartit l’experiència

en un vídeo, en què es veu que l’animal ha buidat una
ampolla d’alcohol i no pot ni caminar perquè va borratxo. 

La família de la dona que cridava desesperadament a la plaça
Sant Jaume de Barcelona durant les protestes contra

l’amnistia és independentista. Ho ha explicat el fotògraf autor de
la imatge viral, Marc Asensio, a El Suplementde Catalunya Ràdio.

Elon Musk s’ha mofat dels problemes de l’empresaOpenAI, creadora del ChatGPT, amb un dels moments
televisius més recordats a Espanya: el vídeo del Risitas al
programa de Jesús Quintero a Canal Sur. No entenem res.

LA FOTOCasa Reial

Mirada pròpia

El passat 20 de setembre va tenir lloc, a la Fira
Gran Via de l’Hospitalet, la segona edició del
congrés internacional de fons d’inversió The
District.

La sessió va començar amb el rebuig de diferents
col·lectius d’habitatge a l’acte, que van escridassar els
assistents titllant-los d’especuladors i de desnonadors,
i reivindicant el dret a l’habitatge per sobre de l’ús in-
constitucional que li donen bancs, fons d’inversió i al-
guns falsos petits propietaris.
I és que, a l’article 47 de la Constitució espanyola,

en el seu moment s’hi va deixar ben escrit: “Tots els es-
panyols tenen dret a gaudir d’un habitatge digne i ade-
quat. Els poders públics promouran les condicions ne-
cessàries i establiran les normes
pertinents per fer efectiu aquest
dret, regulant la utilització del
sòl d’acord amb l’interès general
per impedir l’especulació. La co-
munitat participarà en les plus-
vàlues que generi l’acció urbanís-
tica dels ens públics”.
Evidentment, no us faig cap

spoiler explicant-vos que aquest
article no s’ha complert mai, sinó
al contrari: s’han posat catifes
vermelles perquè caixes, bancs i
ara fons d’inversió puguin espe-
cular amb un dret i guanyar el mà-
xim de diners possibles en detri-
ment d’aniquilar, literalment, una
part de la població.
Però del que jo us volia parlar és d’un fet que m’ha

tocat bastant. Volia escriure sobre com s’ha parlat de
disturbis i d’incidents violents quan s’ha llançat pols de
colors, anomenada pols holi, que és una pols fabrica-
da amb components naturals i que s’utilitza en festes
i festivals originaris de l’Índia, mentre que no es par-
la amb la mateixa intensitat i contundència quan hi ha
un desnonament i els Mossos d’Esquadra i fons d’in-
versió deixen famílies al carrer per continuar guany-
ant més diners.
Alguns titllaran la comparació de demagògia. Fer-

mament, crec que no ho és. Fermament, crec que aques-
tes notícies situen ciutadans de primera i ciutadans de
segona. A uns no se’ls pot exigir responsabilitats pels
seus fets, per haver estafat, enganyat i fet fora gent de
les seves cases, quan són directius dels bancs i empreses

immobiliàries més grans del món, i, en canvi, als altres
els criminalitzen, culpen i exigeixen quan no poden pa-
gar un habitatge perquè, tot i tenir dues feines, no ar-
riben a final de mes. A aquests, per descomptat, se’ls
pot insultar, vexar i menystenir, tant des de les admi-
nistracions com des de la societat. Per què? Jo em nego
al fet que sigui així. Reivindico posar-hi dades i infor-
mació per no caure en la imposició del capitalisme.
Ja ho deia Judith Butler al seu llibre Sense por: for-

mes de resistència a les violències d’avui: “Les po-
blacions es divideixen sovint, massa sovint, entre
aquells les vides dels quals són dignes de protegir-se
a qualsevol preu i aquells les vides dels quals es con-
sideren prescindibles”.

A l’informe Estat de l’exclusió residencial; impac-
tes de la Llei 24/2015 i altres mesures de resposta 2022
es detalla que, en matèria de salut, l’accés a un habi-
tatge adequat és un factor determinant per garantir un
bon estat de salut. Existeixen evidències científiques que
demostren que l’habitatge pot repercutir en la salut fí-
sica i mental de les persones adultes i dels nens que hi
conviuen. A l’informe, l’avaluació de l’impacte en la sa-
lut de la Llei 24/2015 es planteja a través de l’evolució
d’indicadors indirectes, com el nombre de desnona-
ments o de talls de subministraments, entre altres, res-
pecte als quals hi ha abundants evidències sobre el seu
impacte en la salut. Aquest tipus d’enfocament és l’ha-
bitual en l’avaluació de polítiques en l’àmbit de la sa-
lut pública, com en el cas de la llei del tabac.
L’impacte dels moviments socials, no obstant això,

va més enllà de l’accés a la informació i aporta bene-

ficis en la salut, en la vida social i en l’empoderament,
com demostra el fet que el 90% de les persones en-
questades afirmen que la participació en organitzacions
els ha permès conèixer els drets residencials i de sub-
ministraments i el 74% diuen que aquest fet els ha aju-
dat a sentir-se millor de salut.
A més, l’informe també analitza l’estat de salut de les

persones adultes i nens afectats per inseguretat residencial
i pobresa energètica que han respost l’enquesta. Segons
l’escala de benestar psicològic de l’OMS, tres de cada qua-
tre persones adultes van presentar malestar psicològic
i la meitat depressió, en valors molt més grans que els
que s’observen en la població general. Malgrat ser una
població molt homogènia (totes les persones es troben

en una situació d’elevada vulne-
rabilitat), s’ha pogut observar una
associació entre patir depressió i el
nombre d’afectacions relacionades
amb l’habitatge i l’energia (difi-
cultats econòmiques relacionades
amb l’habitatge, amb l’energia o
amb tinences insegures). Així, com
més inseguretats, més gran és la
probabilitat de patir depressió. La
magnitud de l’associació amb la sa-
lut és menor en les dones. Una hi-
pòtesi és que això últim respondria
a una resiliència més gran d’elles,
així com pel rol de gènere, segons
el qual són les principals respon-
sables de la llar i no poden per-

metre’s enfonsar-se malgrat viure situacions molt com-
plicades. Pel que fa als nens, un 15% van presentar mala
salut general i un de cada tres nens i la meitat de les ne-
nes una puntuació baixa en l’escala de qualitat de vida,
totes dues situacions amb una proporció molt superior
a la que s’observa en la població general.
Així que, amb aquestes dades a la mà, faig una cri-

da als mitjans de comunicació, a les administracions
i a la ciutadania en general. Tenim un problema d’Es-
tat de salut pública que són els desnonaments. Milions
de persones n’estan afectades. Algunes se suïciden (o
algunes afirmem que les maten) pel camí per no po-
der suportar una càrrega emocional tan forta. Fem-hi
alguna cosa. Prohibim els desnonaments per motius
econòmics i donem una alternativa residencial. La pols
holi no és una arma de destrucció massiva; que l’ha-
bitatge no sigui un dret sí que ho és. Queda clar?

per Lucía Delgado, portaveu de la PAH

Pols holi, arma de destrucció massiva
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@karasexi: La meva vida en horari d’hi-
vern és una carrera per enllestir responsa-
bilitats abans que comenci a marxar el sol,
perquè dins el meu cap “no llum = no acció”.

@AntonioMaestre: Fernando Grande-
Marlaska continúa en Interior y Margarita
Robles en Defensa. Un gobierno social-
comunista raro.

@AnitaBotwin: En un país en que tiene
lugar un femicidio cada 29 horas, Milei
quiere eliminar el Ministerio de las Muje-
res, Géneros y Diversidad de la Nación.

Flaixos

Tribuna

L’estima que li tinc a Xavier Casinos, a qui lle-geixo en la seva sèrie d’articles sobre la Bar-
celona Secreta a La Vanguardia, m’anima
a escriure per contradir-lo per un altre arti-

cle que va publicar en aquest mitjà que compartim i que
parlava de les limitacions que podia tenir transformar
oficines en desús de Barcelona en habitatges. L’article
feia una sèrie d’afirmacions que no comparteixo, i com
que en els darrers dies un altre article, aquest de Sus-
ana Quadrado a La Vanguardia, ha tornat a posar a l’a-
genda pública el debat sobre el futur del 22@, voldria
deixar per escrit alguns pensaments que he anat acu-
mulant per l’experiència vital d’haver estat a llocs de l’ad-
ministració que tracten amb el planejament urbanístic.
No ho vull fer, però, només per la intuïció que els pro-

voca, sinó que he mirat de contrastar si el que crec té al-
gun fonament tècnic o jurídic que ho avali. Tanmateix,
ja sé que no estem en un mitjà de divulgació científica
o tècnica, però malgrat tot he de dir que, si algú vol apro-
fundir en les causes de la crisi de l’urbanisme que pa-
teix l’estat espanyol, ha de poder veure aquesta jorna-
da o llegir aquesta revista, per posar només dos exem-
ples dels molts que hi ha sobre la qüestió.
Acabats els preàmbuls, i sabent que aquests articles

són de metxa curta, he de dir que aquell article del Xa-
vier contenia el que ens hauríem de treure de sobre si
volem, de veritat, fer un urbanisme que funcioni. És a
dir, apel·lacions a si els privats guanyen poc o massa;
defensa de models proteccionistes/garantistes infle-
xibles; i dubtes sobre si les coses que es vulguin can-
viar d’un pla seran possibles o no. I això darrer, que afir-
ma en parlar de les 8.000 oficines en desús de Barce-
lona, ho enllaço amb l’article de la Susana, que obria
o seguia el debat sobre si cal modificar el planejament
del 22@ atenent el fet que les previsions han quedat su-
perades per la realitat, amb un milió i mig de metres
d’oficines que encara queden per fer i que no sembla
que es puguin realitzar, entre altres problemes que té
el nou districte, malgrat ser un exemple d’èxit per a la
ciutat de Barcelona.
Semblaria lògic que, si un pla fa 23 anys i no s’ha aca-

bat, es pugui revisar i actualitzar. De fet, amb aquest del
22@ ja s’ha fet per afavorir que hi hagi més habitatge as-
sequible. Tanmateix, totes les oficines (a Barcelona es

parla de més de 8.000 segons un estudi d’Ernst & Young)
en desús haurien de poder ser transformades en habi-
tatge. Sobretot perquè això és el que demanen els nos-
tres joves, així com els joves que volen venir a Barcelo-
na a treballar o a estudiar.
És clar que els propietaris n’obtindran plusvàlua!

Però això no és dolent. Se’ls podria facilitar aquest can-
vi d’ús amb la condició que destinessin l’habitatge al
lloguer. Tan complicat és? No. Segur que no. El que pas-
sa és que –com a la mítica sèrie Sí, ministre– tenim
molts “Humphrey Appleby” disposats a fer-ho tot
més complicat del que és.
La crisi de l’urbanisme és que, de mitjana, un pla-

nejament pot trigar entre 6 i 8 anys, que s’han de fer
uns 110 informes i que, finalment, en ser tot tan envi-
tricollat, el Tribunal Suprem els tomba un darrere l’al-
tre sense compassió, sempre per qüestions formals que
astuts advocats de les parts saben identificar en els pro-
cediments. I així han caigut planejaments com els de
Tarragona, Madrid, Donostia, Las Palmas, Vigo i
plans directors del nostre país com els de l’Hospitalet
o el BCN World.
La crisi de l’urbanisme –i hem de poder admetre que

hi és– fa que s’espanti la inversió i que es malgastin re-
cursos públics i privats en tramitacions llarguíssimes que,
quan tenen llum verda, topen amb canvis de cicle eco-
nòmic, normatiu en altres nivells, i social i fins i tot cul-
tural en d’altres.
És per aquest motiu, i molts més, que sempre des

del respecte als que han fet i fan urbanisme en aquest
país –perquè òbviament no tot, ni molts menys, han
estat viacrucis fallits–, ens convindria adoptar les te-
sis dels que defensen un urbanisme més flexible, de pro-
posta, com a contraposició a l’urbanisme de planificació,
que no té el problema en el fet de ser-ho, sinó en les di-
ficultats que hi ha –en plena era d’acceleració tecno-
lògica– per adaptar-se a les demandes i realitats d’u-
na societat canviant. L’exemple el tenim al 22@ i el tin-
drem a les Tres Xemeneies o en algunes idees que ron-
den el nou Pla Director Urbanístic Metropolità. La pla-
nificació ha d’ordenar un territori, però no pot ser-ne
una cotilla, un cadenat o un text sagrat. I l’urbanisme
ha de triar si ser com les taules de la llei o el manual
de partida que facilita el progrés dels territoris.

La planificació 
ha d’ordenar 
un territori, 

però no pot ser-ne 
una cotilla, 
un cadenat 

o un text sagrat. 
I l’urbanisme ha de triar 

si ser com 
les taules de la llei 

o el manual de partida
que facilita 
el progrés 

dels territoris

“

“
per Ferran Falcó, president de Restarting Badalona

L’urbanisme: impuls o fre
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Cornellà és la tercera ciutat
que més fa servir l’AMBici

MOBILITAT4Cornellà és la ter-
cera ciutat de l’àrea metropoli-
tana on més fan servir el servei
de bicicletes metropolitanes
compartides AMBici, amb un to-
tal de 116.373 usos al mes. Són
dades que ha fet públiques re-
centment l’Àrea Metropolitana
de Barcelona (AMB), que indi-
quen que és Badalona, amb
189.315, i Viladecans -137.434-
les ciutats on més es fa servir
aquest servei de mobilitat. 
Les franges horàries més de-

mandades del servei són entre
les set i les vuit del matí, així com

entre les dues i entre les cinc de
la tarda i les nou de la nit. De fet,
és en aquesta darrera franja ho-
rària quan s’assoleix el pic més
alt d’usos a la metròpolis: més de
700 bicicletes per hora.
Tot i que durant el primer

any la tarifa de l'abonament ha
estat de 25 euros anuals i els 30
primers minuts són gratuïts, a
partir de gener el preu s'enfila
fins els 40 euros, amb uns pri-
mers 30 minuts a 0,15 euros i les
següents fraccions de mitja hora
a mig euro cada una, fins a un to-
pall de dues hores.

Un operatiu conjunt amb l’FBI
fa caure una banda de lladres
SEGURETAT4Els Mossos d’Es-
quadra van portar a terme un
dispositiu policial a mitjans del
mes de novembre contra una or-
ganització criminal transnacio-
nal especialitzada en robatoris
amb força a domicilis. Es tracta
d’un macrooperatiu conjunt amb
la Policia Nacional, la Interpol i
l’FBI estatunidenc, que ha su-
posat un cop a una de les màfies
georgianes de lladres més acti-
ves a Catalunya.
Fonts policials van indicar

que es van fer una trentena
d’entrades i escorcolls a diversos

punts de l’àrea metropolitana de
Barcelona, entre els quals Cor-
nellà i a Badalona. A més, se
n’han fet quatre a Estepona,
Marbella i Alacant. Un total de
350 efectius de la policia catala-
na han participat en aquesta
actuació entre investigadors,
agents de l’ARRO, la Brimo, Te-
dax i membres de la unitat ca-
nina. L’operatiu va finalitzar
amb 31 detinguts. 
La investigació dels delictes

atribuïts a aquesta organitza-
ció internacional estan sota se-
cret de sumari. 

El Cornellà Creació convida
dones empresàries referents
CONFERÈNCIA4La darrera edi-
ció de l’any del Cornellà Creació
Fòrum, que se celebrarà el 24 de
novembre, tindrà com a convi-
dades tres dones considerades
referents en el món empresarial
que debatran a l’Auditori sobre
el paper de la dona en aquest
àmbit. Es tracta de Gemma Cer-
nuda, referent en branding–en
la marca d’una companyia– i en
comunicació; Mar Alarcón, em-
prenedora digital, i Laura Sag-

nier, investigadora. Les tres do-
nes compartiran escenari per
debatre sobre el sostre de vidre
de les dones, la igualtat d’opor-
tunitats amb els homes i l’eco-
sistema que envolta el món de
les startup, les empreses emer-
gents de base tecnològica.
L’acte tindrà lloc a partir de

dos quarts de dues del migdia, i
un dia abans del 25N, dia inter-
nacional per a l’eliminació de la
violència contra la dona.

El servei es va posar en funcionament a principis d’any. Foto: Albert Segura

Gemma Cernuda. Foto: X(@peixco)

Condol |Mor Dámaso Martínez, fundador d’Eninter
L’empresari Dámaso Martínez, president i fundador de la companyia
Ascensores Eninter, amb seu a Cornellà, ha mort. Martínez va fundar 

l’empresa el 1973 i el 2013 va rebre el Premi Ciutat de Cornellà d’Economia. 

ECONOMIA4La Diputació de
Barcelona ha injectat 75 milions
d’euros als ajuntaments de la
província perquè tanquin l’any
sense dèficit i puguin assegurar
la liquiditat el 2024. D’aquests,
1,1 han anat a parar a Cornellà,
on el regidor d’Economia i Hi-
senda, Ioan Mihai Fodor, els ha
rebut amb els braços oberts. 
En una conversa amb Línia

Cornellà, Fodor ha recordat que
els consistoris “han patit espe-
cialment” les crisis de la covid i
de la guerra a Ucraïna, així com
la inflació, que han fet apujar els
preus, sobretot a l’hora de licitar
obra pública. “Són despeses que
les hem hagut d’assumir nosal-
tres, els ajuntaments”, ha des-
tacat el regidor socialista. Per
tant, els diners de la Diputació
serviran per compensar les in-
versions que l’Ajuntament ha
fet darrerament, el que es coneix
com a despesa corrent. En
aquest sentit, el regidor ha as-

senyalat que els consistoris són
l’administració més propera al
ciutadà i que, en conseqüència,
ha estat l’encarregada de fer
front a moltes necessitats sorgi-
des arran de les darreres crisis. 
Des de la Diputació desta-

quen que, amb aquesta injecció
econòmica als ajuntaments de la
província, l’ens referma el seu pa-
per a l’hora de treballar perquè
“cap municipi hagi de fer un
pas enrere en la prestació de

serveis públics de qualitat”. Els
criteris que ha fet servir l’ens pro-
vincial a l’hora de distribuir els
diners tenen a veure amb qües-
tions tècniques, com ara els ha-
bitants empadronats o la renda
bruta familiar. Les ajudes s’han
dividit en dos trams: en el pri-
mer, tots els ajuntaments reben
30.000 euros, mentre que en el
segon es reparteixen els 37 mi-
lions restants d’acord amb les ca-
racterístiques de cada municipi.

Edifici de l’Ajuntament. Foto: Arxiu

Cornellà rep 1,1 milions de la
Diputació per eixugar el dèficit

» La institució injecta 75 milions als ajuntaments de la província
» La guerra a Ucraïna i la inflació han escanyat les arques municipals
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És del dia 19 d’abril de l’a-
ny 1978. A la foto, en
blanc i negre, s’hi veu un
grup d’homes en una

escalinata. Bé, també hi ha tres
dones. Gairebé tots porten ame-
ricana i corbata, i van ben afaitats.
Els retratats pel fotògraf i perio-
dista Emilio Pérez de Rozas són
els regidors de Barcelona en el pri-
mer ple d’investidura després de
la dictadura. Narcís Serra, el nou
alcalde, surt a la primera fila, i en-
cara que amb barba, vesteix ex-
actament com la resta. 
L’estètica dels polítics que

apareixen a la fotografia és la
norma a tots els consistoris de-
mocràtics de l’època: homes afai-
tats, amb trajo, camisa... No
obstant això, a les instantànies
que es fan als municipis de la me-
tròpoli d’aleshores es veuen al-
guns regidors sense corbata i
amb la camisa arremangada.
Són polítics obrers que, per fi, po-
den participar en la vida públi-
ca lluny de la clandestinitat.
Amb els anys, però, molts d’ells
acabaran sucumbint als dictats
de l’americana.
Totes aquestes imatges tenen

gairebé mig segle. Avui, a la polí-
tica les modes han canviat. Com
ha evolucionat la manera com
vesteixen els representants sortits
de les urnes? Són més transgres-
sors? Continuen sota la dictadu-
ra del trajo i la corbata?

L’ESTÈTICA DEL PODER
Quan pensem en algú poderós
normalment ens l’imaginem amb
americana i corbata. “Tant en ho-
mes com en dones, és una vesti-
menta  associada al poder, als ho-
mes de negocis o a la banca”, afir-
ma l’experta i assessora d’imatge
en política Marta Portnou. “Men-
talment això es relaciona amb la
dreta, perquè durant molt temps
havia ocupat el poder i els càrrecs
on hi havia un codi formal de
vestimenta”, afegeix. De fet, la
moda de la jaqueta i la corbata tal
com la coneixem es consolida a
casa nostra a finals del segle XIX
i principis del XX, impulsada per
la burgesia. Anteriorment, en altres
indrets com França o la Gran Bre-
tanya aquesta nova classe social
havia apostat per peces de roba
més austeres que es contraposaven
amb l’estil recarregat de les velles
elits aristocràtiques en declivi.
En aquest sentit, quan part de

la població que normalment no ac-
cedia a la política, com les classes
obreres, va anar conquistant es-
pais de representativitat, ho va fer
vestint amb la roba que identifi-
cava amb el poder. “No és que
adoptessin aquesta vestimenta,
sinó que quan van començar a
ocupar càrrecs sabien que havien
de passar per certs convenciona-
lismes”, explica Portnou. 
Amb algunes excepcions du-

rant la segona meitat del segle
XX –com quan els parlamentaris
del Partit Verd alemany van ir-
rompre al Bundestag amb bam-
bes el 1985–, a principis del nou
mil·lenni els canvis que s’havien
produït en la vestimenta dels po-

lítics eren pocs. Només cal recor-
dar que el parlament britànic no
va revocar fins al 2017 la norma de
dur corbata.

I TOT VA CANVIAR
Després de la crisi econòmica del
2008, la confiança de la ciutada-
nia en els polítics a l’estat espanyol
va arribar als seus mínims histò-
rics entre el 2012 i el 2013, segons
el CIS. La població considerava
que els seus dirigents estaven a
una distància sideral. Va ser a par-

tir d’aquell moment que la políti-
ca es va omplir d’una nova forna-
da de dirigents, molts vinguts del
15M, que trencaven amb els mot-
lles establerts fins aleshores. 
En declaracions al Línia, l’ex-

diputat de la CUP David Fernàn-
dez explica que quan la seva for-
mació va arribar al Parlament el
2012 hi havia gent que, en veure
com vestia, li deia que “per fi algú
s’assemblava a ells”. “No va ser una
decisió tàctica. Simplement érem
iguals a dins del Parlament que a

fora”, afirma. Sigui com sigui, la
seva entrada a l’hemicicle no va
deixar indiferent ningú. A més de
la col·lecció de samarretes reivin-
dicatives que el diputat va lluir du-
rant gairebé quatre anys, i que va
ser àmpliament comentada per la
premsa, Fernàndez va rebre atacs
de tota mena per la seva manera
de vestir. La més notòria va ser la
de la presidenta del Parlament Nú-
ria de Gispert, de Convergència i
Unió, que en una entrevista va dir
que “la dignitat de la institució” re-

queria “una formalitat diferent”.
Les seves crítiques van quedar en
res, i fins i tot una experta en
moda com Patrycia Centeno va es-
criure un article ironitzant sobre el
fet que de Gispert hagués aparegut
disfressada de fada en una entre-
vista a El País el 2011 i ara parlés
de decència. 
Encara  van ser més agressius

els atacs d’alguns diaris espanyols.
La Razón, per exemple, publica-
va l’article David Fernández, la es-
tética de lo feo. “Es van dir barra-

L’alcalde del Prat, Lluís Mijoler, explica que porta tants tatuatges que ja no recorda quants en té. Foto: Ajuntament del Prat

Fa mig segle, els plens municipals estaven plens d’homes amb americana i
corbata. Actualment, les coses han canviat, i cada vegada és més freqüent veure
representants públics que no s’adscriuen a aquests cànons estètics. Malgrat tot, 
a la política encara hi ha un cert clima d’encotillament pel que fa a la vestimenta. 

Adeu a la dictadura
del ‘trajo’ i la corbata?
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n Més enllà de comunicar una filia-
ció o una ideologia política, l’estètica
és utilitzada sovint pels rivals com a
arma llancívola. En aquest sentit, són
les dones les que pitjor ho tenen.
“Sempre som jutjades pel nostre as-
pecte físic. És part d’aquest patriarcat
que s’exerceix sobre els cossos”, consi-
dera l’experta en moda Marta Port-
nou. “Una manera d’atacar una dona
és a través del físic, per anul·lar-la i
afeblir-la”, afegeix.
No cal anar gaire lluny en el temps

per trobar exemples del que explica.
El passat mes de setembre, després

que la líder de Sumar Yolanda Díaz
critiqués Felipe González per la seva
postura en contra de l’amnistia, Al-
fonso Guerra, que va ser vicepresi-
dent amb el PSOE, va donar a enten-
dre que les paraules de Díaz no te-
nien valor perquè havien estat dites
en el temps “entre una perruqueria i
una altra”. Portnou es mostra indig-
nada amb aquest comentari masclis-
ta i considera que Guerra “mai s’hau-
ria atrevit a dir el mateix d’un senyor”.
“Ningú riuria si a un home li digues-
sin que passa massa hores al barber”,
lamenta l’experta.
Els atacs contra les dones pel seu

físic transcendeixen els colors polí-
tics. A Catalunya en tenim exemples a

cabassos. Inés Arrimadas va ser vexa-
da per l’expolític del PP Miguel Ángel
Rodríguez quan en un tuit va afirmar
que la de Ciutadans era “físicament
atractiva com a femella jove”. Tant
ella com una altra política catalana,
Anna Gabriel, van ser el blanc d’atacs
masclistes per la seva condició física
durant l’època del procés. De la dipu-
tada de la CUP es parlava del serrell
“tallat a destral” i es qüestionava la
seva higiene. Alhora, quan va canviar
d’estil, va convertir-se en tota una ce-
lebritat. La mateixa Ada Colau també
ha aparegut a la premsa recentment

pel seu canvi de look. És, sens dubte,
una manera d’analitzar les polítiques
segons un prisma molt diferent del
que s’utilitza amb els seus companys
homes. La seva vàlua intel·lectual
passa per darrere de la seva condició
estètica. Només un home ha fet cór-
rer tanta tinta: Pablo Iglesias quan es
va tallar la cua.
En resum, comentar com van o

deixen d’anar les polítiques és ben
freqüent. Aina Vidal explica, en decla-
racions al Línia, que els seus tatuat-
ges sovint generen comentaris.
“M’han arribat a demanar que me’ls
tapi i hi ha qui m’ha dit que són inde-
corosos i de poligonera”, diu la dipu-
tada barcelonina dels comuns.

La moda com a arma

bassades, però no ens van afectar,
perquè ens van ratificar com la veu
de la gent normal”, diu Fernàndez.
Així mateix, els atacs confirmaven
les tesis dels anticapitalistes en un
altre sentit. La seva manera de ves-
tir molestava “uns pocs que ana-
ven amb trajo” i que, a ulls de Fer-
nàndez, eren responsables de “la
corrupció i la riquesa desigual”. 
Fernàndez va ser, probable-

ment, un dels primers a tot l’Es-
tat a trencar amb les estrictes
normes estètiques que havien re-
git la política. Més tard, Pablo Igle-
sias i la seva cua, Alberto Rodrí-
guez i les seves rastes, Carolina
Bescansa alletant el seu fill al
Congrés dels Diputats, dandis
com Antonio Baños o Juli Fer-
nàndez o Anna Gabriel amb el ser-
rell més comentat de la història de
la política van trobar una esclet-
xa a l’estètica grisa de sempre.

LA DARRERA FRONTERA
Pentinats, roba més lluminosa,
camisetes... Sembla que avui els
polítics tenen més llibertat per
anar com volen. Amb tot, hi ha
una barrera que encara no s’aca-
ba de superar: els tatuatges. “Els
polítics que en porten no en fan
ostentació, perquè els tatuatges
sempre han tingut una connota-
ció negativa”, afirma Portnou.

“A la Xina sempre van ser una
manera de marcar les persones
que havien comès crims, i la re-
ligió cristiana els tenia com una
cosa prohibida”, diu per afegir que
també s’han relacionat amb “els
joves, la rebel·lia, les bandes de
carrer i les drogues”. 
Això resulta sorprenent per-

què, segons l’Acadèmia Espa-
nyola de Dermatologia, un de
cada tres ciutadans menors de 40
anys a l’Estat porta tatuatges.
“Com que tot s’ha democratitzat
i qualsevol senyora pija de Pe-
dralbes porta el nom dels seus
fills tatuat, ja no és el que era
abans, però tot i això els polítics
tenen tanta por de ser jutjats
que amaguen els seus tatuat-
ges”, afirma Portnou.
És per tot això que des del Lí-

nia hem preguntat a diferents
polítics que porten tatuatges per
què en duen i si això té algun pes
en la seva feina. L’alcalde del
Prat, Lluís Mijoler, dels comuns,
per exemple, ja no sap ni quants
en porta. “Arriba un moment que
els deixes de comptar”, diu per afe-
gir que “cada un té una història”.
Mijoler està molt orgullós de llu-
ir un cos ple de tinta, però reconeix
que encara es jutja les persones
“més per la seva aparença que per
la feina que fan”. “Estar compro-

“Qualsevol senyora 
‘pija’ de Pedralbes 
porta el nom dels seus
fills tatuat. Tot i això,  
els polítics els
amaguen”, diu l’experta
i assessora d'imatge
Marta Portnou

mesos amb el reconeixement de la
diversitat i la pluralitat de la nos-
tra societat passa per revisar
aquest estereotip”, argumenta. 
La seva companya de partit i

diputada al Congrés Aina Vidal en
té cinc. “El més important me’l
vaig fer fa tres anys, just després
de superar el càncer”, relata. És un
prisma de llum en forma de trian-
gle que uneix dues de les seves
passions: Star Wars i la fotogra-
fia. També porta una nota musi-
cal darrere l’orella, una tortuga
amb una oreneta a la closca en ho-
menatge a un conte de Cortázar,
un tucà dedicat a la seva família i
una rosa dels vents que es va fer
amb la seva millor amiga. Vidal
afirma que els seus tatuatges han
suscitat comentaris no sempre
positius. Així mateix, diu que,
“malgrat que alguns s’esforcen a
tapar-se’ls, hi ha moltíssims di-
putats que en porten”.
Altres polítics com l’exalcalde

de Sabadell i diputat d’ERC Juli
Fernàndez tenen tatuatges més
discrets. Ell en porta cinc que
s’ha fet en moments rellevants,
com quan el van elegir diputat.
“Em vaig tatuar No passaran!”,
recorda. A ell mai li han dit res per
portar tatuatges.   
En la mateixa línia, la regido-

ra d’ERC a Barcelona Elisenda

Alamany porta una papallona al
canell. Segons confessa, mai li ha
generat problemes i se’l va fer el
2013 “després d’un canvi perso-
nal”. En aquest sentit, considera
que si els tatuatges encara tenen
mala fama en política és perquè hi
ha un component generacional.
“Les persones d’entre 50 i 60
anys estan sobrerepresentades al
Parlament respecte a la societat ca-
talana”, afirma. És per això que els
tatuatges en política, segons el seu
parer, no estan normalitzats.
Una altra fotografia molt di-

ferent de la del 1978 ens parla
d’aquesta manca de normalitat.
En aquest cas es va fer el 17 de
juny del 2023, després de la in-
vestidura de Jaume Collboni
com a alcalde de Barcelona. Ara
sí, per fortuna, hi ha més dones
a la imatge. Malgrat tot, com en
aquella foto del 1978, les corba-
tes, les jaquetes i els pentinats
clenxinats hi predominen. Potser
sí que té raó David Fernàndez
quan afirma que a la política
“encara continuem ancorats en
molts formalismes i una cultura
elitista”.

“A la política encara
continuem ancorats 
en molts formalismes 
i una cultura elitista",
afirma l’exdiputat de la
CUP David Fernàndez,
que va ser dels primers
a trencar els cànons

Yolanda Díaz, Inés Arrimadas, Anna Gabriel, 
Ada Colau, Aina Vidal... Els atacs contra les dones
pel seu aspecte físic són comuns a la vida política

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Creen una eina per reduir la
bretxa digital de la gent gran
TECNOLOGIA4El SeniorLab, la
comunitat de gent gran del Citi-
lab que treballa per l’envelli-
ment actiu i la inclusió digital,
està col·laborant en el desenvo-
lupament d’una eina per reduir
la bretxa digital entre la gent de
més edat. Es tracta del projecte
Rompiendo la brecha, que és un
banc digital de recursos gratuïts
que ofereix eines per a la gent
gran perquè puguin portar a
terme de manera independent
gestions a la xarxa.

IMPLICACIÓ DE LA GENT GRAN
La singularitat d’aquesta inicia-
tiva és que precisament és gent
gran l’encarregada de dissenyar
aquest projecte. “El target de

persones que participa en l’ela-
boració del contingut és el ma-
teix per al qual va dirigit i, per
tant, és també el públic que en
serà consumidor”, assenyalen
des del Citilab.
Els recursos que s’han anat

creant són tutorials en vídeo,
infografies o manuals, entre
molts altres. La idea és que ca-
dascun d’ells serveixi per fer
possible que els avis siguin tec-
nològicament independents. Un
cop acabat el procés de creació
del banc de recursos, aquest es-
tarà visible al repositori de pro-
jectes d’innovació social del Ci-
tilab. A més, el projecte va ser fi-
nalista en un concurs d’idees
impulsat pel Citilab enguany.

SOCIETAT4Segons les estadís-
tiques de Child Protection in
Humanitarian Action, el risc
de patir violència o de ser-ne
testimoni va augmentar fins a
un 30% entre els joves i ado-
lescents durant la pandèmia,
així com l’exposició al ciberas-
setjament. Aquestes dades van
posar en alerta l’Hospital de
Sant Joan de Déu, que va veu-
re la necessitat de crear espais
comunitaris segurs per a in-
fants i joves amb l’objectiu de
prevenir la violència i afavorir el
seu benestar emocional.
Aquesta és la base del projecte

RESCCUE, una iniciativa en la
qual participa el Centre de Salut
Mental Infanto Juvenil de Cor-
nellà de Sant Joan de Déu, l’Ins-
titut de Recerca Sant Joan de
Déu, la Universitat Oberta de
Catalunya (UOC) i l’Ajuntament
de Cornellà, així com l’hospital
Bambino Gesù de Roma.

PARTICIPACIÓ DEL JOVENT
De fet, el departament de Políti-
ques d’Igualtat del consistori ha
facilitat la participació activa
d’un grup de joves de l’institut
Joan Miró i dels Espais Joves de
Riera i de Sant Ildefons, a l’hora
de dissenyar els materials del
projecte. “Ha estat molt impor-

tant validar les activitats i els
materials amb els joves, perquè
sempre dissenyem els projectes
que van destinats a ells des de la
visió dels adults, i després ens tro-
bem que el missatge no els arri-
ba”, explica la tinent d’alcaldia de
Polítiques Socials, Joana Piñero.
La investigadora del grup de

recerca Edulab dels estudis de
Psicologia i Ciències de l’Educa-
ció de la UOC, Teresa Romeu, in-
dica que durant les sessions de
disseny els joves “van prendre
consciència de l’ús que fan del
mòbil, de què és la ciberviolència
i de com la poden prevenir i de-
nunciar”. Amb tota aquesta in-
formació, els alumnes van deci-
dir que, lluny de fer una aplicació

mòbil -que fomentaria l’ús de
pantalles-, es fes un joc de taula
“com a bona estratègia per cons-
cienciar els adolescents”, apunta
la professora de la UOC Montse
Guitert, investigadora principal
d’Edulab. Ara el joc està en fase
de disseny i l’objectiu és que sigui
d’accés obert perquè en un futur
les escoles el puguin descarregar,
imprimir i usar a les aules.
La primera fase del projecte

s’estendrà aquest curs per tots els
instituts de secundària de Cor-
nellà, amb la participació activa
de l’alumnat. A més, també s’o-
feriran tallers als docents, cen-
trats en l’autocura i la creació de
vincles amb els adolescents per
crear espais segurs per a ells.

El projecte està dissenyat pels mateixos adolescents. Foto: Ajuntament

Alumnes de la ciutat dissenyen
un projecte contra la violència

Una de les reunions del SeniorLab. Foto: Citilab
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El reporter i veí Xavier
Aldekoa presenta nou llibre

LITERATURA4El periodista Xa-
vier Aldekoa presenta el dia 23
de novembre al Castell de Cor-
nellà el seu últim llibre, Quijote
en el Congo, a partir de les set de
la tarda. L’alcalde, Antonio Bal-
món, ja ha confirmat la seva
assistència a l’acte, així com re-
presentants de la llibreria cor-
nellanenca Pati Blau. El mateix
periodista està encantat de pre-
sentar el llibre a casa seva i en un
lloc, el castell, “gairebé tan maco
com la Venècia nigeriana de
Makoko”, sosté.
El llibre d’aquest reporter i

veí de Cornellà relata els seus
viatges pel riu Congo. Una ma-
nera d’endinsar-se en una aven-
tura, en les entranyes d’un con-
tinent desconegut encara pels eu-
ropeus. “Durant més de dos me-
sos de navegació vaig ser Sanc-

ho Panza, com l’escuder de la no-
vel·la més gran de cavalleries mai
escrita”, explica Aldekoa. 
D’aquesta manera, el perio-

dista relata les seves experiències
al llarg d’un riu de prop de 5.000
quilòmetres, que recull les es-
sències i la riquesa -i les cicatri-
us- del continent africà. 

REPORTER DE RAÇA
Aldekoa és un reporter que sent
especial passió per l’Àfrica i les
seves gents. És corresponsal de
La Vanguardia en aquest con-
tinent, cofundador de la revista
5W i col·laborador del National
Geographic i RAC1, entre altres
mitjans de comunicació. És, per
altra banda, autor de tres llibres
més: Oceà Àfrica, del 2014;
Fills del Nil, editat el 2016, i In-
destructibles, publicat el 2019.

CULTURA4El mes de novembre
és sinònim de vinyetes a Cor-
nellà. No debades, aquest mes
la ciutat es rendeix al món del
còmic amb una oferta diversa
d’activitats entorn aquest art. La
més important és la Mostra del
Còmic, una de les més veteranes
del país, que enguany celebra la
39a edició. Es tracta d’un esde-
veniment que reuneix autors
consagrats amb altres d’emer-
gents i joves.
Divendres 3 de novembre, de

fet, va ser el tret de sortida del
mes temàtic amb la inauguració
de la mostra i l’entrega de premis
del concurs Ciutat de Cornellà,
que es va celebrar al castell. Els
guardons van anar a parar a
mans de Loreto Aroca, en cate-
goria sènior, per La Quinta fase.
En categoria juvenil, la dibuixant
Irene Tur s’ha emportat el gu-
ardó principal, amb el còmic
Ofegant-se en records. Biel Tort,
amb Una història, s’ha endut el
primer lloc de la categoria júnior.

PREMI A UNA TRAJECTÒRIA
Per acabar, la gala de divendres
dia 3 de novembre al castell va
entregar el 30è Premi Ivà al mi-
llor historietista professional a
Isabel Bas, de 92 anys. L’encar-
regada de recollir el guardó va

ser la seva filla, Montserrat Fei-
ner. Bas és una il·lustradora que
va formar part del reduït grup de
dones que van treballar a la re-
vista TBO als anys 70. La seva
carrera, tanmateix, va arrencar
als 17 anys, treballant a diverses
editorials com Bruguera i Toray.
Bas, a més, va ser esportista
d’elit en tenis taula; de fet, va ar-
ribar a ser campiona d’Espanya
per equips.
La Mostra del Còmic, així i

tot, ha continuat al llarg del no-
vembre amb diferents activi-

tats. L’exposició central es podrà
visitar al castell fins al 26 de no-
vembre, tot i que no serà l’única,
ja que la biblioteca de Sant Il-
defons ofereix la mostra Cavalls
salvatges, que reprodueix el pro-
cés creatiu del còmic homònim,
editat per Pagès Editors, i que es
podrà visitar fins al dia 25.
El Pati Blau, per altra banda,

també ha muntat una exposició
sobre l’autora de Hooky, Mí-
riam Bonastre, que també es
podrà contemplar fins al 25 de
novembre.

Un moment de l’acte d’entrega dels premis de còmic. Foto: Ajuntament

Cornellà esdevé la capital
metropolitana del còmic

Coberta de l’últim llibre d’Aldekoa. Foto: X (@xavieraldekoa)
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CAMPANYA4La ciutat escalfa
motors per posar en marxa Na-
dal amb una festa d’encesa dels
llums que tindrà lloc l’1 de de-
sembre, a partir de dos quarts de
set de la tarda a la plaça de Ca-
talunya. Aquesta celebració ser-
virà per il·luminar durant un
mes una cinquantena de carrers
de la ciutat, que estaran guarnits
amb 679 decoracions, entre fa-
nals, garlandes i figures, i
385.368 punts lluminosos de
baix consum i alt rendiment,
que ajudaran a estalviar energia.
A més, totes les decoracions,
que estaran enceses fins al dia de
Reis, estan elaborades amb ma-
terials biodegradables. 
Aquestes llums serviran per

animar els carrers i donar una
empenta als comerciants, que
esperen amb candeletes el mes de
Nadal per maquillar els seus
comptes anuals. A falta de previ-
sions per a aquesta campanya, els
botiguers esperen millorar els
resultats de l’any passat, quan les

vendes del comerç de proximitat
van créixer més d’un 10% res-
pecte de l’any anterior, segons va
assenyalar l’associació Comer-
tia. Caldrà veure enguany com es
comporta el consumidor, que fa
gairebé dos anys que pateix una
inflació que ha fet pujar molt els
preus. Sense anar més lluny, al-
gunes persones estan avançant les
compres per a aquest mes, apro-
fitant que els preus no han cres-
cut encara i que arriben les ofer-
tes del Black Friday. 

OFERTES I SORTEJOS
El petit comerç, tanmateix, no és
gaire fan dels descomptes de fi-
nals del novembre. Per tot ple-
gat, l’associació de comerciants
Cornellà Compra a Casa llança-
rà diferents propostes per pre-
miar la fidelitat dels seus clients
per Nadal. Entre altres, sorteja-
rà vals de compra a les botigues
associades i es faran activitats de
dinamització als mercats. A més,
els botiguers de l’entitat també

repartiran bosses reutilitzables
entre la clientela. 
Però les activitats comercials

cornellanenques per Nadal no es
queden aquí, ja que els dies 16 i
17 de desembre es farà la tradi-
cional Fira de Santa Llúcia. Tin-
drà lloc, com cada any, a la pla-

ça de l’Església i a la dels En-
amorats, així com a la Rambla.
Serà organitzada per Crear Cor-
nellà i s’hi podran trobar guar-
niments, plantes, arbres de Na-
dal, joguines, dolços, regals i jo-
ieria, entre altres. També està
previst que hi hagi activitats per

a tots els públics i un espectacle
de música en directe, així com
degustacions. Per acabar, cal re-
cordar que enguany també se ce-
lebraran activitats tradicionals a
la ciutat com la Fira Infantil o el
campament del Mag Maginet,
així com la cavalcada de Reis.

A punt per a les dates més màgiques
» L’1 de desembre s’encendran els 385.000 punts de llum de l’enllumenat nadalenc a 50 carrers

» Cornellà Compra a Casa prepara una campanya per fidelitzar els clients i sortejar vals de compra

La ciutat lluirà de Nadal a partir de l’1 de desembre. Foto: Ajuntament

Ofertes | Black Friday al camp de l’Espanyol
Els dies 24, 25 i 26 de novembre tindrà lloc al camp de l’Espanyol un

mercat on es podran adquirir productes del club perico de temporades
anteriors, des de samarretes a marxandatge, a partir de 10 euros. 
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“Em fascina la seva capacitat
de reinventar-se i d’afrontar i su-
perar cada obstacle que li posa la
vida. N’aprenc tant de la Nora...
Bé, no soc objectiva, soc la mare,
eh”, es presenta, orgullosa, Ca-
rolina Batet. Una descripció que
fa justícia a la seva filla, Nora
Galve (l’Hospitalet de Llobregat,
2001), que és pura inspiració. 
El 31 d’octubre, quan passa-

ven tres minuts de la una del mig-
dia, Galve publicava a les seves
xarxes socials Carta a un amic, el
comunicat tendre, dur i ple d’a-
graïments amb què s’acomiada-
va del bàsquet amb 22 anys, des-
prés d’haver superat quatre ope-
racions de genoll i d’haver-ne de
digerir una cinquena. “Des de la
tranquil·litat i amb perspectiva, he
pres la decisió de deixar-te de
gaudir com a mi m’agrada, com
a jugadora. Diria que ha estat una
decisió trista, no difícil”, s’obria
l’hospitalenca. 
Nou dies abans, al Gran Ca-

naria Arena, amb la samarreta del
CB Islas Canarias i contra el Cadí
La Seu, havia jugat els últims 7m
35s de la seva carrera, fins que en
una acció fortuïta van saltar les
alarmes. La seva amiga Anna
Gamarra, amb qui ha jugat al
Bàsquet Femení Sant Adrià, al
Lima Horta Bàsquet i a la selec-
ció espanyola i catalana, estava
veient el partit a Canal FEB TV:
“Pensava que s’havia fet mal al
turmell perquè es va treure la
vamba molt de pressa”. La reali-
tat, però, no era tan amable, i de
nou hauria de passar pel quiròfan. 

ENCARA MÉS MADURA
Núria Checa, una altra de les se-
ves amigues inseparables dins i
fora de la pista, la va acompany-
ar al metge: “Quan li van dir què
tenia i el dia de l’operació [la in-
tervenció, exitosa, va ser el passat
7 de novembre a la Clínica Creu
Blanca, a Sarrià], s’ho va prendre
molt bé. Va preguntar, tranquil·la,
a quina hora seria. Hi vaig veure
una Nora encara més madura.
Les lesions són un malson, però
crec que n’ha après molt”.  
Així com les altres vegades que

s’havia lesionat de gravetat tenia
clar que volia continuar jugant,
aquest cop Galve no va dubtar que
ja no podia fer-ho. “‘Mama, he
d’escoltar el meu cos, i el meu cos

em diu que he de prioritzar la sa-
lut’, em va comentar”, confessa
Carolina Batet. “No pots arribar
a imaginar-te com va treballar,
matí i tarda, per recuperar-se de
l’última lesió. Estava remuntant
i a l’elit, però a la vida hi ha mol-
tes  coses incontrolables. Ella sap
que, per molt que deixi de banda
el seu somni, el que li queda
també és molt maco. Serà una
gran professora d’Educació Pri-
mària. Sempre vol ajudar a créi-
xer la resta”, continua Checa.  

“Mai l’he vist faltar el respecte
a ningú ni posar cap excusa, i
sempre ha pensat en l’equip i ha
estat molt bona companya i molt
fidel a l’entrenador. I si et volia
comentar alguna cosa, ho feia. La
Nora engloba els valors del bàs-
quet, i entrenant-la era un plaer
perquè s’hi deixava l’ànima i no
perdia mai el somriure”, intervé
Dani José, que la va dirigir al
Bàsquet Femení Sant Adrià a in-
fantil, júnior i sènior.  
El gran confident a la família

és el seu germà Raimon Batet, que
la considera la seva millor amiga.
Ell és una de les primeres perso-
nes, a vegades la primera, a qui
l’escorta ha trucat després de le-

sionar-se. Quan es va trencar en
un entrenament amb l’Uni Giro-
na, en Raimon estava treballant
com a comercial i conduint per Gi-
rona: “Vaig canviar de direcció per
anar a recollir-la al pavelló. No ha-
via tingut temps ni de dutxar-se.
Ni tan sols mons pares sabien res”. 
“És possible que parli més

amb la seva mare, però quan té un
problema, em truca a mi, i gene-
ralment em fa cas, com quan va
tornar dels Estats Units, on havia
aterrat per jugar a bàsquet i estu-
diar a l’Appalachian State Uni-
versity, perquè no era feliç allà. Per
a ella un compromís és sagrat”, ex-
posa Carles Galve, el pare. 
“M’encanta la seva capacitat

d’autoanàlisi i veure com es troba
i què li està passant, i de deixar
aquesta introspecció quan ja no és
necessària. Admiro la seva per-
sistència. La Nora està tocada per
la vareta de l’esforç i del treball”,
la retrata el Raimon. “És molt te-
naç, molt formigueta, en allò que
li agrada. Quan la felicitava després
d’un bon partit, em preguntava per
què parlava sobre ella i no de l’e-
quip. Sempre ha estat modesta i
mai ha faltat a cap entrenament
perquè ho veia com una falta de
respecte”, intervé la mare.     
“La Nora és molt autèntica.

Sempre tindràs a la mateixa Nora:
una persona positiva a qui li agra-
da molt viure i compartir la vida,
sincera amb ella mateixa i amb la
resta, i que t’ajuda a relativitzar les
coses i quedar-te amb el fet posi-
tiu. És tan única que al seu costat

tot és molt divertit”, la descriu Ira-
ti Etxarri, a qui va conèixer a l’U-
ni Girona. Van connectar molt de
pressa i les lesions encara les van
unir més: “Ella no n’és conscient,
però, amb el seu exemple, veient-
la deixar-se la pell cada dia per re-
cuperar-se, em va ajudar molt”.   
“Hi ha persones molt com-

petitives que en situacions d’es-
très s’empipen i no es divertei-
xen. Ella, en canvi, competia
sempre al màxim sense deixar de
gaudir ni de somriure. No re-

cordo un cas similar”, se since-
ra Helena Briegas, extècnica
ajudant del CB Cornellà, el ter-
cer equip de Galve després del
Casino Hospitalet i l’Hospitalet
Centre. “Genera  vincles forts
molt de pressa. Tant que del
CB Islas Canarias, malgrat que
hagi estat una experiència breu,
se’n va amb la motxilla plena.
Dels moments durs ella en fa una
virtut”, defensa el seu germà. “El
primer cop que la Nora va gua-
nyar un campionat d’Espanya, a
mini, a Masarbonès (Tarragona)
la van rebre amb una pancarta
de ‘Nora, campiona’. És un bon
exemple de l’impacte que deixa
allà on va”, sosté Gamarra.  

Galve té una vida plena, far-
cida d’inquietuds i amistats, per-
què és el que ha vist a casa. Als
Galve Batet els encanta compar-
tir i són uns grans amfitrions,
com saben gran part de les com-
panyes i cossos tècnics que ha tin-
gut la petita de la família. “La
Nora té un gran poder de con-
vocatòria, però l’organització no
és la seva especialitat. Té un
pare, una mare i un germà me-
ravellosos que s’han implicat
amb tot l’amor del món en les ja
famoses calçotades al poble, a
Masarbonès”, explica, divertit,
Raimon Galve. 
La Carolina i el Carles tenien

clar que els seus fills havien de co-
mençar a tocar un instrument i a
practicar un esport quan fessin
cinc anys. En Raimon va triar
l’hoquei i el piano, i la Nora, el
bàsquet i el violoncel, que va es-
tudiar a l’Escola de Músics, al
barri del Raval. Fins que va ha-
ver de deixar l’instrument, que to-
cava molt bé, perquè ja no el po-
dia compaginar amb la pilota. 

EL PÚBLIC MÉS HABITUAL
L’hospitalenca canta genial i es de-
fensa amb el seu repertori al pia-
no, que el seu públic més habitu-
al vol que ampliï. “Té cinc o sis can-
çons, en toca bé tres i per sobre en
podria interpretar qualsevol. Nu-
vole bianche, de Ludovico Ei-
naud, és la que més explota amb
diferència”, diu Gamarra. A Gal-
ve també li encanta pintar, dibui-
xar i visitar amb pausa museus.  
“Amb 14 o 15 anys ja enrao-

nava i dialogava molt amb el cos
tècnic, i cridava l’atenció com
tractava i feia riure les company-
es. Una felicitat constant que no he
trobat a veure. Era tan competiti-
va com la resta de companyes de
generació de 2001, que ho van
guanyar tot al Bàsquet Femení
Sant Adrià”, recorda Glòria Esto-
pà, que la va dirigir dos anys al ca-
det i la va fer debutar a Lliga Fe-
menina quan era júnior.   
“Des de petita ha estat inci-

siva i treballadora, i ha llegit
molt bé el bàsquet. Té el gen del
meu pare, l’Emilio Galve, que
també va ser gran jugador. Mai
li podré agrair prou el colofó del
seu comunicat d’adeu, aquell
‘el meu avi, exjugador de bàs-
quet professional, estaria molt
orgullós. Sempre has estat amb
mi, Galve’. Nora, filla meva, ja
saps que sempre estarem amb tu
per al que necessitis”, conclou,
emocionat, Carles Galve.    

Toni Delgado
CORNELLÀ

“LaNora ésmolt autèntica”
» La família, excompanyes i extècnics retraten l’exjugadora del CB Cornellà, retirada als 22 anys 

» Galve s’acomiada després de superar 4 operacions de genoll; ara s’ha de recuperar de la cinquena

L’hospitalenca Nora Galve somriu durant un partit amb el Bàsquet Femení Sant Adrià. Foto: Toni Delgado

“Em fascina la seva
capacitat de reinventar-
se i d’afrontar  tots els
obstacles”, diu la mare

“La Nora és tan única
que al seu costat tot
és molt divertit”, la
retrata Irati Etxarri

Bàsquet | El Basket Almeda rep el Vilabàsquet Viladecans  
El conjunt de Fernando Gordo rebrà el pròxim diumenge 26 de novembre el Vilabàsquet Viladecans,

en partit corresponent a la vuitena jornada del grup B de Lliga Femenina 2. El Basket Almeda 
hi arribarà després de la derrota per 67-54 contra el Força Lleida Club Esportiu del passat dia 18.
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Carme Portaceli dirigeix aquesta adap-
tació d’Anna Maria Ricart de la novel·la ho-
mònima d’Almudena Grandes, que és un
retrat “d’un país més catòlic que els catòlics
i que sempre té raó”. Ens situem al 1954,
quan Germán Velázquez torna a Espanya
del seu exili a Suïssa, on hi ha passat més
de la meitat de la seva vida.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

La madre de Frankenstein
Almudena Grandes

“Disc recopilatori envoltats dels artistes
que ens flipen”: així descriuen els Catar-
res l’àlbum Invencibles (Halley Records) que
han publicat aquest mes de novembre. El
grup versiona en aquest nou treball dis-
cogràfic els seus èxits més importants: Je-
niferamb els Figa Flawas, Diamantsamb
l’Escolania de Montserrat o Tintínamb Els
Amics de les Arts, entre altres.

Música

Teresa espera pacientment l’arribada de
l’Inquisidor per ser jutjada. De la seva vi-
sita i de les seves paraules dependrà el seu
futur: llibertat, presó o foguera. Aquesta
pel·lícula de Paula Ortiz, de coproducció
catalana, és una adaptació de l’obra de
teatre La lengua en pedazos, de Juan
Mayorga, al seu torn basada en El libro de
la vidade Santa Teresa de Jesús.

Pelis i sèries

Teresa
Paula Ortiz

Invencibles
Els Catarres

Art deliciós
Als amants del dolç els caurà la bava amb la nova exposi-

ció temporal del Museu de la Xocolata de Barcelona. Es
tracta d’ART/SANIA, una mostra formada per un total de
nou peces creades pel mestre xocolater francès Stépha-

ne Leroux, que s’ha inspirat en l’obra de Joan Miró per
fer-les. De fet, són figures creades expressament per a un

acte privat de la Fundació Joan Miró i que representen
símbols de l’imaginari artístic del pintor català. Per elabo-

rar aquestes delicioses figures, Leroux va haver de fer
servir ni més ni menys que cent quilograms de xocolata.

S H A K I R AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Punsoda prova d’entendre la seva relació
amb la terra dura, geogràficament cen-
tral i alhora molt ignorada, que ha donat
personalitats com l’escriptor Pedrolo i el
pintor Guinovart, però que actualment fi-
gura al nostre mapa mental gràcies al bo-
nÀrea de Guissona i al contrast entre la
gent de sempre i les famílies d’Ucraïna i
del Senegal que s’hi han instal·lat. 

Llibres

La terra dura
Anna Punsoda

|Rollerdrome
Rollerdrome és una barreja entre shooter en tercera persona i skater, un

videojoc ple d’acció i combats èpics. Ja disponible per a Xbox Series X/S. 
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“Tenia dues opcions: continuar lluitant fins al final, hi-
potecant la meva tranquil·litat i la dels meus fills, dei-
xar de fer cançons, àlbums i gires, sense poder gaudir

de la meva carrera i de les coses que m’agraden, o pac-
tar, tancar i deixar enrere aquest capítol de la meva

vida mirant endavant. He arribat a la conclusió que no
és un triomf guanyar si el preu és que et robin tants

anys de la teva vida”. Aquest és un fragment del comu-
nicat emès per Shakira (Barranquilla, Colòmbia, 1977)
després d’haver admès el frau a Hisenda entre el 2012
i el 2014 per valor de 14,5 milions d’euros i d’haver ac-

ceptat una pena de presó de 3 anys (pena que no
complirà a canvi d’una multa de 432.000 euros). És

una manera de dir: “Ho admeto perquè em deixin en
pau, però jo no he fet res mal fet”. Un argument que

els seus fans més fidels defensen a capa i espasa. Sigui
com sigui, la cantant ja ha pagat tot l’import defraudat

més interessos, un total de 17,4 milions d’euros.

Famosos

Ser una cantant exitosa des de fa 30 anys
La seva carrera va començar als 90 i no ha parat de créixer

Reconèixer el frau a Hisenda i evitar la presó
Pagarà una multa de 432.000 euros per substituir la pena de presó 

Detractors i defensors fidels
L’artista ha convençut els seus fans que no ha fet res mal fet
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

DIETA

Cal introduir en els àpats els anomenats antibiòtics naturals,
com l’all, la ceba o la llimona, i aliments com els bolets  

PREVENCIÓ

ANTIBIÒTIC

CANVIS

E S T I L S  D E  V I D A

i REFREDATS
La temporada de refredats ha arribat més tard a conseqüència
d’un dels octubres més càlids de la història, però ja és aquí. La
baixada de les temperatures i sobretot els canvis bruscos tan
propis d’aquest temps són els detonants de la malaltia més co-
muna arreu del món, els refredats. Se’n produeixen més de 200
milions cada any a Espanya, segons algunes dades, amb una
mitjana d’entre dos i cinc refredats per persona. Quant a les cau-
ses, n’hi ha de diversos tipus, però els rinovirus són responsa-
bles d’entre un 30 i un 50% dels casos. 

L’única manera de prevenir els refredats és mantenir les de-
fenses en guàrdia amb una alimentació rica en fruites i verdures
i uns horaris regulars. I, per descomptat, reduir les possibilitats
de contagi. Perquè el gran perill dels refredats rau en la facilitat
de transmissió del rinovirus. Per una banda, es contagia a través
de superfícies contaminades. Per l’altra, mitjançant el contacte a
través d’ulls i nas o per la inhalació de gotetes del virus a través
de l’aire. El protocol bàsic que hem seguit durant molt de temps
contra el coronavirus és una bona recomanació, en general, per
reduir les possibilitats de contagi.   

Temporada alta per als rinovirus 

Una dieta sana i equilibrada, rica en fruites i verdures 
de tardor, és la millor manera de potenciar les defenses

Les claus

És vital mantenir els bons hàbits que hem après: netejar-se
sovint les mans o cobrir-se nas i boca a l’hora d’esternudar 

Els canvis bruscos són responsables de molts refredats:
cal abrigar-se d’acord amb el temps i amb l’activitat física
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